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[Jørgen Jørgensen (Lejre).] 
grundlovsændringen. Tidligere var det så- 
ledes, at man havde et fællesudvalg sam- 
mensat af medlemmer af folketing og lands- 
ting til varetagelse af visse opgaver. Det 
grundlag foreligger ikke mere, og lovforsla- 
get går ud på at overdrage t i l  et udvalg be- 
stående af medlemmer valgt af folketinget 
at varetage de opgaver, som det tidligere 
§ 45-udvalg havde. 

Jeg kan anbefale lovforslaget til hurtig 
og velvillig behandling her i tinget. 

Statsministeren (Hans Hedtoft): Jeg tak- 
ker samtlige ærede ordførere for den givne 
tilslutning. Måtte der være ligesom et sym- 
b01 i den venlige modtagelse, dette første 
lovforslag har fået her i tinget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om ind- 
fødsrets meddelelse m. v. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 1; 
fremsættelsen findes i tidenden sp. 23). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Axel Ivan Pedersen: Den fremgangsmåde, 
der tidligere har været anvendt ved rigs- 
dagens behandling af lovforslag om ind- 
fødsrets meddelelse, har været den, at for- 
slagene blev fremsat i landstinget og dér 
underkastet en meget grundig udvalgsbe- 
handling i samarbejde med indenrigsmini- 
stériets embedsmænd. Under dette udvalgs- 
arbejde blev såvel de humanitære som de 
juridiske synspunkter ved hver enkelt an- 
søgning taget op til meget nøje prøvelse, og 
der har påhvilet de skiftende landstings- 
udvalg ikke alene et stort arbejde, men til- 
lige et stort ansvar, ikke mindst i efter- 
krigstiden, da opgaverne har været sær- 
lig store og krævende med de mange speci- 
elle forhold, som krigen havde skabt. Når 
forslagene var færdigbehandlet i landstin- 
get og oversendt til folketinget, kunne man 

derfor med god grund lade dem nyde hurtig 
fremme i dette ting. 

Under vor nye forfatning vil hele dette 
arbejde naturligvis påhvile folketinget. 

Jeg skal tillade mig på mit partis vegne at 
foreslå, at lovforslaget henvises til udvalgs- 
behandling, idet jeg udtaler håbet om, at 
det gode samarbejde, der hidtil har været 
mellem indenrigsministeriet og lands-tings- 
udvalget, må fortsætte under de ændrede 
forhold, ikke mindst under hensyn til, at 
behandlingen af indfødsretssager er af stor 
betydning ikke alene for den enkelte an- 
søger, men for hele samfundet. 

Indenrigs- og boligministeren (Kjærbøl): 
På den givne foranledning vil jeg blot sige, 
at jeg vil bestræbe mig for at tilvejebringe 
det samme gode forhandlingsforhold mel- 
lem det udvalg, der nu bliver nedsat i folke- 
tinget, og mig, som der har været mellem 
indenrigsministeriets tidligere chefer og 
landstingsudvalget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Axel Ivan Pedersen: Jeg skal tillade mig 
at foreslå, at lovforslaget henvises til et ud- 
valg på 17 medlemmer. 

Uden forhandling eller afstemning 
vedtoges dette forslag. 

Formanden: Der er ikke mere at foretage 
i dette møde. 

Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, torsdag den 15. oktober, kl. 13 med 
følgende dagsorden: 

1) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om indfødsrets meddelelse 
m. v. 

2) Forhandling om statsministerens redegørelse 
i henhold til grundlovens § 38 ved folke- 
tingsårets åbning. 

Der er spurgt mig, hvilke taletider der 
skal gælde under forhandlingen om stats- 
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[Formanden.] 
ministerens redegørelse, der ikke tidligere 
har været med i folketingets forhandlinger. 
Jeg vil finde det naturligt, at taletiden bli- 
ver den samme, som vi har haft under be- 
handlingen: af finanslovforslaget, som jo i 
mange henseender behandles under de sam- 
me forhandlingsformer, som jeg vil antage 
kommer til at gøre sig gældende i den for- 
handling, der vil finde sted i henhold til 
dagsordenens punkt 2. 

Mødet hævet kl. 1430. 

5. møde.  

Torsdag den 15. oktober k l. 13. 

Formanden: Folketingsmand Tesdorpf har 
meddelt mig. at han ønsker til ministeren 
for offentlige arbejder at stille følgende 
spørgsmål: 

Vil ministeren gøre sin indflydelse gæl- 
dende for en hurtig udvidelse af den ikke 
udvidede strækning af hovedvej 2 fra 
København til Køge? 
Spørgsmålet vil blive optaget på dags- 

ordenen for tingets førstkommende spørge- 
tid. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående forslag til lov om indfødsrets medde- 
lelse m. v. 

Valgt blev: Axel Ivan Pedersen, Bladt, 
Brodthagen, Lysholt Hansen, K. Axel Niel- 
sen, Sofie Pedersen, Edel Saunte, Chr. Thom- 
sen, Heick, Vagn Bro, Jørgen Gram, Peter 
Larsen, Helga Pedersen, Carsten Raft, Marie 
Antoinette von Lowzow, Clausen (Olufskjær) 
og Ingeborg Retslund Thomsen. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Forhandling om statsministerens redegørelse 
i henhold til grundlovens § 38 ved folketings- 
årets åbning. 

(Statsministerens redegørelse findes i ti- 
denden sp. 2). 

Statsministerens redegørelse sattes til for- 
handling. 

Formanden: Inden jeg giver ordet til so- 
cialdemokratiets ordfører, har den højtærede 
statsminister ordet for at give en medde- 
lelse. , 

Statsministeren (Hans Hedtoft): I den 
erklæring, som jeg afgav ved folketingets 
åbning den 6. d. m., blev det bl. a. udtalt, 
at regeringen ville fastholde den i sin tid 
trufne beslutning om 18 måneders tjenestetid, 
men at vi nærede tvivl om, hvorvidt de 
fornødne praktiske forudsætninger for gen- 
nemførelsen indenfor de fastsatte frister var 
tilstede. Man ville derfor, hed det, lade fore- 
tage en hurtig undersøgelse og overvejelse 
af dette spørgsmål. 

Den således bebudede undersøgelse, der 
har bestået i tilvejebringelsen af oplysninger 
om en række spørgsmål om vilkårene for 
den militære uddannelse og de værnepligtiges 
indkvartering samt om mulighederne for 
formering af dækningsstyrker, er nu afsluttet. 
Resultatet af undersøgelsen har været fore- 
lagt for forsvarsstyrelsen og hærkomman- 
doen, og regeringen har i overensstemmelse 
med disse myndigheders indstilling nu be- 
sluttet, at 18 måneders tjenestetiden skal 
gennemføres på den måde, hvorom der tid- 
ligere er givet meddelelse fra forsvarsmini- 
steriet. 

Inden denne forhandling påbegyndes, 
finder jeg det rigtigt at give tinget denne 
meddelelse. 

Poul Hansen (Kalundborg): Vi står hu 
ved indledningen til det første folketingsår 
under den nye grundlov. Socialdemokratiet 
medvirkede af fuld overbevisning til grund- 
lovens forberedelse og gennemførelse 홢 så 
meget mere som de forfatningspolitiske 
synspunkter, vi gennem menneskealdre har 


